
 

Ekonomické a průmyslové přínosy výstavby nových jaderných bloků v ČR 

Studie NF VŠE poukazuje na možné přínosy výstavby nových jaderných bloků pro 

ekonomiku ČR: navýšení HDP ČR až o 936 mld. Kč a příjmů veřejných rozpočtů až 

o 384 mld. Kč za dobu výstavby. To by mohlo podle předběžných propočtů NF VŠE 

přinést budování čtyř nových jaderných reaktorů v ČR, kdyby se na něm v převažující 

míře podílel český průmysl. Pokud by byl vybudován pouze jeden dukovanský reaktor, 

navýšení HDP ČR by činilo až 234 mld. Kč, příjmy veřejných rozpočtů by pak dosáhly 

až 96 mld. Kč. 

Ministerstvo průmyslu a obchodu ve svých aktuálních výhledech počítá s postupným 

prodlužováním životnosti stávajících reaktorů v jaderných elektrárnách Dukovany a Temelín. 

V případě Dukovan se počítá s prodloužením do roku 2047 (celkem tedy až na 60 let provozu) 

a v Temelíně je zvažován provoz až do období 2080-2082 (tj. na 80 let provozu).  

„V souladu se Státní energetickou koncepcí a programovým prohlášením vlády děláme 

s investorem kroky, které jsou potřebné pro realizaci nového jaderného zdroje v Dukovanech, 

včetně přípravy analýz pro rozhodnutí o výstavbě dalších jaderných bloků v Dukovanech 

a Temelíně. Zároveň vyhodnocujeme využitelnost malých a středních reaktorů a připravujeme 

podmínky pro jejich rozvoj u nás. S ohledem na významný národohospodářský přínos, ale 

i naši energetickou bezpečnost a soběstačnost, ministerstvo maximálně podporuje zapojení 

českého průmyslu do přípravy nových jaderných zdrojů i údržby a provozu těch stávajících,“ 

říká zástupce vrchního ředitele sekce energetiky a jaderných zdrojů Tomáš Ehler s tím, 

že resort zároveň pracuje na zajištění dalších předpokladů rozvoje jádra v Česku, kam patří 

například zajištění dostatečných lidských zdrojů pro realizaci budoucích projektů. 

Bude potřeba nahradit objem elektřiny dnes stále převážně vyráběné z uhlí, protože 

geografické podmínky České republiky neumožňují zcela nahradit tyto kapacity obnovitelnými 

zdroji. Zároveň sektor elektroenergetiky přebere emisní zátěž jiných sektorů (zejména dopravy, 

vytápění a průmyslu), kde postupně dochází k dekarbonizaci prostřednictvím elektrifikace. 

I přes výrazný nárůst výroby v obnovitelných zdrojích a výstavbě nového jaderného zdroje 



v Dukovanech ukazují všechny analyzované scénáře budoucího vývoje výrazný deficit výroby 

elektřiny. Pro dekarbonizační scénář dosahuje deficit instalovaného výkonu v uvedeném 

horizontu poloviny století řádově 6000 MW. Jednoznačně tedy existuje prostor pro výstavbu 

dalších bloků, a to i případně v kombinaci s malými modulárními reaktory (SMR). 

K této skutečnosti děkan Národohospodářské fakulty Miroslav Ševčík poznamenal: „Současná 

situace jasně ukazuje, že budování jaderných zdrojů je nejen krokem kriticky důležitým, 

ale také nejrozumnějším. Obnovitelné zdroje energie jsou příliš nákladné, jsou závislé na 

vnějších faktorech (např. na počasí), a tudíž jsou nestabilní a mnohdy také paradoxně 

ekologicky nešetrné. Podle amerických studií jsou emise spojené s jejich výrobou, přepravou, 

demontáží a likvidací několikanásobně vyšší než u jaderných elektráren. Používejme baťovský 

selský rozum a zvolme tu variantu, která nám zabezpečí energetickou nezávislost.“ 

Nový kvalifikovaný odhad dopadů dostavby jaderných elektráren Dukovany a Temelín na 

veřejné rozpočty a hrubý domácí produkt České republiky představuje možné ekonomické 

přínosy vybudování strategicky důležitých energetických zdrojů  za předpokladu, že se na 

jejich výstavbě bude v minimálně 65 % míře podílet český průmysl. A možné výsledky? 

Pokud by se vybudoval pouze pátý blok Dukovanské elektrárny, mohlo by dojít k navýšení 

HDP ČR až o 234 mld. Kč, příjmů veřejných rozpočtů až o 96 mld. Kč. Na daních z příjmů 

fyzických osob by pak stát vybral až 1,66 mld. Kč ročně a příjmy státu na sociálním 

a zdravotním pojištění by dosáhly až 6,18 mld. Kč ročně. 

Pokud by se realizoval ambicióznější scénář výstavby čtyř jaderných reaktorů, došlo by 

k navýšení HDP ČR až o 936 mld. Kč a příjmy veřejných rozpočtů by dosáhly až 384 mld. Kč. 

České firmy by navíc měly možnost účastnit se servisu jaderných bloků v případě realizace 

obou scénářů. Cena těchto servisních služeb dosáhne 120 mld. Kč za předpokládanou dobu 

životnosti bloků. V případě stavby čtyř bloků by se tedy jednalo o servisní příležitosti ve výši 

480 mld. Kč. 

Neméně důležitým přínosem by bylo významné snížení tempa růstu koncových cen elektrické 

energie, energetická nezávislost ČR, podpora rozvoje technologických kapacit českého 

průmyslu, zvyšování kvalifikovanosti a konkurenceschopnosti pracovních sil, nové 

technologie a metody řízení a podpora vědy a vzdělávání.  

Hlavním cílem kvalifikovaného odhadu je tak mj. i zmapovat problematiku jaderné energetiky 

v ČR a ve světě, diskutovat možnosti rozšíření českých jaderných kapacit a odhadnout jejich 



finanční a nefinanční přínosy. Nejdůležitější částí však ale zůstává důraz na možnost a nutnost 

zapojit do výstavby jaderných zdrojů český průmysl, který má nejen dostatečné kapacity, ale 

také zkušenosti se stavbou energetických zdrojů. 

Jak k tomu poznamenal Josef Perlík, výkonný ředitel Aliance české energetiky: 

„Český průmysl má eminentní zájem účastnit se v maximálním možném rozsahu na tomto 

strategicky důležitém projektu, který ovlivní budoucnost naší země na další minimálně 

půlstoletí. Firmy sdružené v Alianci české energetiky, a i ty mimo ni mají jak know-how, tak 

i dostatek lidských zdrojů potřebných k zásadní účasti na projektu. Ta je navíc bezpodmínečně 

nutná k zachování jaderně energetického oboru ve stávající kondici a stejně tak i k zachování 

energetické soběstačnosti ČR při provozu stávajících i nových jaderných bloků tak, jak tomu 

bylo doposud.“ 

„Ti, kteří stáli za rozvojem obnovitelných zdrojů, tedy ekologové, zelené iniciativy, ti mají 

současně často odpor vůči jaderné energetice. To je ale krátkozrakost. U obnovitelných zdrojů 

sice dochází k obrovskému technologickému rozmachu, ale vždy budou závislé na počasí nebo 

zemi, která komponenty pro obnovitelné zdroje vyrábí. Jaderná energetika a obnovitelné zdroje 

se přitom doplňují. Rozvoj jaderné energie by měl být i stěžejním cílem snižování emisí v EU. 

Nechceme-li ale být závislí na jiných zemích, nechceme-li se stát dovozcem energií, musíme si 

pro české firmy a domácnosti udržet energetickou soběstačnost. Uvědomme si také nesporný 

ekonomický efekt jaderných projektů, které přinesou pracovní místa, dlouhodobé zakázky 

celému dodavatelskému řetězci a ve výsledku také vyšší příjmy státního rozpočtu,“ poznamenal 

k problematice prezident Hospodářské komory Vladimír Dlouhý. 

„Je zcela nezbytné, aby rozhodnutí o dostavbě jaderných bloků bylo doprovázeno maximalizací 

zapojení českého průmyslu. Nejde jen o přání, ale o nezbytnost. Jde o technologickou 

i národohospodářskou nutnost. Kdo smýšlí jinak, poškozuje zájmy České republiky. 

Český průmysl je připraven a politik by měl tento hlas jednoznačně vyslyšet!“, dodává závěrem 

Josef Středula, předseda ČMKOS. 

Studie vznikla v rámci spolupráce Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické 

v Praze a Aliancí české energetiky. NF VŠE a AČE pojí dlouhodobá spolupráce, jejímž cílem 

je rozšiřovat povědomí o problematice a budoucnosti energetiky v ČR. Dalším záměrem je 

propagovat co nejvyšší zapojení domácích subjektů do výstavby tuzemských energetických 

kapacit. 


